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Rozpoczęcie roku szkolnego we wrześniu jest równoznaczne z nadejściem 
jesieni. Cały miesiąc nowi uczniowie naszej szkoły próbują nawiązać zna-
jomości, przyzwyczaić się do zmiany, jakim jest przejście z podstawówki 
do szkoły średniej. Uczniowie starszych klas też mają w tym pierwszym 
miesiącu chwilę czasu, aby przyzwyczaić się do szkolnej rzeczywistości. 
Piękna pogoda za oknem, długie dni, ciepłe wieczory powodują, że wrze-
sień mija nam szybko bo wiemy że zaraz zakróluje jesień i zima. W paź-
dzierniku pierwszoklasiści mają ślubowanie czyli już oficjalnie stają się 
uczniami naszej szkoły, a nasi drodzy nauczyciele obchodzą swoje święto. 
Powoli zaczynamy dostrzegać krótsze dni, a to poczucie potęguje zmiana 
czasu. Mimo tego, że w tym roku nawet listopad był w miarę ciepłym 
miesiącem, to zawitała już do nas zima. Dzień jest bardzo krótki, gdzie-
niegdzie można spotkać już śnieg, a semestr chyli się ku końcowi. Jednak-
że w naszych sercach ciepło wspominamy to, co udało się nam osiągnąć 
przez te 3 miesiące nauki i właśnie temu poświęcimy tę gazetkę. Przez ten 
czas odbyło się kilka sportowych wydarzeń, referendum uczniowskie, 
wcześniej wspomniane ślubowanie pierwszoklasistów i wiele innych. Kil-
kanaścioro naszych uczniów miało okazję zaprzyjaźnić się z uczniami  
z Versmond dzięki wymianie uczniowskiej, która polegała na odwiedze-
niu tego pięknego miasta oraz wizyty naszych przyjaciół w Dobczycach.  

Sara Sowa 
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Projekt ten, to wieloletnia 

współpraca między Dobczy-

cami, a związkowym mia-

stem Versmold za pośred-

nictwem PNWM’u, czyli 

P o l s k o - N i e m i e c k i e j -

Współpracy-Młodzieży. Jest 

to program, który ma na ce-

lu zbudowanie fundamen-

tów dobrosąsiedzkich relacji 

pomiędzy Polakami i Niem-

cami, utrwalenie więzów ich 

mieszkańców oraz uświada-

mianie uczestników projek-

tu na temat pojęcia zjedno-

czonej Europy. 

Wyjazd i ogólna organizacja 

projektu nie udałaby się, 

gdyby nie sponsorzy, którzy 

w ogromnym stopniu nas 

wspomogli. Wielkie podzię-

kowania także kierujemy do 

Deutsch Polnisches Jugen-

dwerk - Polsko-Niemiecka 

Współpraca Młodzieży, Sta-

rostwa Powiatowego w My-

ślenicach - Powiatu Myśle-

nickiego oraz Gminy i Mia-

sta Dobczyce oraz do 

wszystkich innych, którzy 

przez swoją życzliwość 

przyczynili się do zbudowa-

nia czegoś tak pięknego. 

Dzień 20.09.2023 dla szczę-

śliwej 30. uczniów, którym 

udało się zakwalifikować do 

projektu wymiany Polsko-

Niemieckiej, był dniem,  

w którym rozpoczęła się na-

sza daleka podróż prowa-

dząca prosto do 

Niemieckiego miasteczka 

Versmold. O godzinie 5.00 

tego dnia wyjechaliśmy 

spod ZS w Dobczycach i po 

d z i e w i ę c i u  

godzinach znaleźliśmy się  

w Berlinie, gdzie spędzili-

śmy całą dobę przed oficjal-

nym rozpoczęciem projektu 

w mieście związkowym. Po 

wstępnym zakwaterowaniu  

i krótkim odpoczynku nad-

szedł czas na zwiedzanie  

i podziwianie piękna nie-

mieckiej stolicy pod prze-

wodnictwem Pani przewod-

nik, która jak nikt inny zdo-

łała zaciekawić nas miastem 

i oprowadzić po najważniej-

szych jego regionach, tak, 

aby w niestety nie za długim 

czasie, mogliśmy jak najwię-

cej ujrzeć i usłyszeć. 

Odwiedziliśmy mnóstwo 

ciekawych miejsc, ale z tych  

najważniejszych należy wy-

mienić przede wszystkim: 

Bramę Brandenburską,  

Pomnik pomordowanych 

Żydów, Kościół Pamięci  

Cesarza Willhelma, Gmach 

Parlamentu Rzeszy, słynny 

mur Berliński i East Side 

Gallery. 

Wiele ważnych obiektów 

oprócz tych wymienionych 

także mocno przykuło naszą 

uwagę, ale nic nie byłoby 

tak bardzo interesujące, 

gdyby nie historie o mieście, 

z których większość doty-

czyła samych czasów wojny 

i upadku wielkiego muru, 

dzielącego za swoich cza-

sów Berlin na dwie części. 

Kolejnego dnia po ponow-

nie kilkugodzinnej podróży, 

p o j a w i l i ś m y  s i ę  

w Versmold, gdzie po życz-

liwym i bardzo radosnym  

Projekt Ver-Czyce 
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powitaniu ze strony nowo 

poznanych kolegów i kole-

żanek, rozpoczęliśmy nasz 

projekt od gry integracyjnej, 

mającej na celu zapoznać 

nas trochę ze sobą,  

a następnie odwiedziliśmy 

ratusz, gdzie po oficjalnym 

powitaniu od burmistrza, 

wzięliśmy udział w wykła-

dzie o zjednoczonej Euro-

pie. 

Dzień 22.09 podzielony zo-

stał na dwie części. Rozpo-

częliśmy go od zajęć  

z miejskim archiwistą, który 

przybliżył nam historię pol-

skich robotników, wykonu-

jących przymusową pracę  

w tamtejszym regionie.  

Zajęcia nie należały do naj-

łatwiejszych, ale za to rzuci-

ły światło na bardzo ważną 

kwestię i pozwoliły częścio-

wo z archiwalnych danych 

zapoznać się z naszymi ro-

dakami, którzy zesłani zo-

stali w te regiony. 

Od razu po tamtych zaję-

ciach przeszliśmy do cieka-

wej gry, dzięki której  

zapoznaliśmy się wspólnie  
z ustrojem naszych państw, 
położeniem regionów na 
mapie, językiem i istotą 
przynależności do UE. Po 
poranku w szkole, przyszedł 
czas na kolejną podróż i od-
wiedzenie miasta Münster, 
gdzie z przewodnikiem 
zwiedziliśmy katedrę św. 
Pawła i stary ratusz oraz 
słuchaliśmy mnóstwo inte-
resujących historii o np. Ko-
ściele św. Lamberti. 
Około godziny 16 po zbiórce 
na głównym placu, rozdzie-
liliśmy się wraz z kolegami 
oraz koleżankami z Niemiec 
i wspólnie przez półtorej 
godziny zwiedzaliśmy resz-
tę miasta, dobrze się bawiąc 
i coraz lepiej się poznając. 
Sobotni poranek rozpoczęli-
śmy od zajęć malowania. 
Odbyły się one na świeżym 
powietrzu na placu obok 
kościoła w Versmold, a ce-
lem naszych działań było 
zaprezentowanie na arku-
szach własnych definicji po-
koju. 
Nasze prace następnie przy-
czepione zostały na drewnia- 

nym stelażu, tworząc jeden 
wielki dom pokoju, który 
został świadectwem naszej 
współpracy. 
Po zajęciach artystycznych  
i krótkiej przerwie, którą 
dostaliśmy na zwiedzenie 
centrum miasta, zawitali-
śmy do sadu Hankte, gdzie 
posłuchaliśmy o sadownic-
twie, skosztowaliśmy prze-
pysznych jabłek oraz dowie-
dzieliśmy się o procesie pro-
dukcji bimbru. Pod wieczór 
wróciliśmy na teren szkoły 
na ognisko, wspólne gry  
i zabawy, gdzie spędziliśmy 
kilka długich godzin. 
Wspólnie spędzony czas, 
nie motywowany żadnymi 
konkretnymi celami projek-
tu, pozwolił nam także bar-
dziej się zżyć ze sobą i zbu-
dować takie relacje, które 
mają przetrwać bardzo dłu-
gie lata. 
Na sam koniec w hostelowej 
hali posłuchaliśmy krótkie-
go wykładu na temat imi-
gracji pracowników i na tym 
zakończyły się nasze pro-
gramowe zajęcia. 
Ostatniego dnia przed połu-
dniem zawitaliśmy w ko-
ściele, gdzie wszyscy wspól-
nie uczestniczyliśmy we 
mszy świętej, a na koniec 
ponownie odwiedziliśmy 
ratusz, gdzie zakończyliśmy 
naszą wizytę w Versmold  
i pożegnaliśmy się z nowo 
poznanymi przyjaciółmi,  
z którymi miesiąc później 
ponownie się spotkaliśmy, 
tym razem jako goszczący 
ich w Dobczycach. 

Maksymilian Doniec 
 

Fot. Archiwum ZS 
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30 uczniów i 4 opiekunów 

Zespołu Szkół oraz Szko-

ły Podstawowej nr 1  

w Dobczycach miało oka-

zję wziąć udział w wy-

mianie do Niemiec w ra-

mach projektu Ver-czyce 

(Versmold - Dobczyce).                                                        

Jak idą przygotowania do 

wizyty uczniów z Nie-

miec w Zespole Szkół? 

 

Projekt wymian ucz-
niowskich między Dob-
czycami a Versmold. 
We wrześniu 2023 roku 

rozpoczęła się jubileuszo-

wa, dwudziesta edycja 

projektu współpracy mię-

dzy niemieckim Versmold 

i Dobczycami. Nasi ucz-

niowie odwiedzili swoich 

zachodnich sąsiadów 

20.09, wrócili do Polski 

25.09. Mieli tam okazję 

poznać wspólną historię 

Polski i Niemiec, a także 

uczestniczyć w warszta-

tach, uczących o wspólno-

cie europejskiej. Projekt 

ten jest możliwy dzięki 

dofinansowaniu przez 

PNWM (Polsko-

Niemiecka Współpraca 

Młodzieży), Starostwo 

Powiatowe w Myśleni-

cach i Urząd Gminy  

i Miasta Dobczyce, które 

już od 20 lat finansują 

projekt i pozwalają na  

integrację między uczniami 

Polski i Niemiec.  

Podopieczni Zespołu Szkół, 

a także Szkoły Podstawowej 

nr 1 w Dobczycach mogli 

spędzić 5 dni, poznając nie-

miecką kulturę, zdobywając 

wiedzę o Europie i ucząc się  

o tym, co to znaczy być Eu-

ropejczykiem i należeć do 

wspólnoty Unii Europej-

skiej. Zarówno uczniowie 

polscy jak i niemieccy mogli 

się wiele nauczyć, poprzez 

wspólny miło spędzony 

czas. 

 
Przygotowania do wizyty 
uczniów z Versmold  
w Dobczycach 
 

 
 

18.10.2023 r. odbyły się 
warsztaty, przygotowujące 
uczniów, biorących udział  
w projekcie, do ponownego 
spotkania z kolegami z Nie-
miec. Projekt działa na zasa-
dach wymiany, więc naj-
pierw uczniowie z Dobczyc 
przyjechali do Versmold, ale 
już 28.10.2023 to właśnie 
Dobczyce będą gościć 
uczniów zza zachodniej gra-
nicy. Gospodarzem warszta-
tów o podobnej tematyce co 
w Niemczech, będzie Zespół 
Szkół im. ks. Józefa Tischne-
ra. 10 dni przed rozpoczę-
ciem drugiej części wymia-
ny, odbyły się całodniowe 
warsztaty dla polskich 
uczniów, biorących udział 
w projekcie. 

Warsztaty przygotowawcze do wizyty 
uczniów z    Versmold! 
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Uczniowie podzielili się na 

grupy i pod opieką nauczy-

cieli omawiali, jak mają wy-

glądać warsztaty artystycz-

ne, muzyczne i gastrono-

miczne, przygotowali mate-

riały i powtórzyli materiał, 

którego uczyli się o Euro-

pie, tolerancji, czy różno-

rodności w Niemczech. 

 

Plan  ugoszczenia niemiec-
kiej młodzieży 
Młodzież z Niemiec będzie 

miała okazję zwiedzić Dob-

czyce, poznać lokalną histo-

rię Dobczyc oraz Polski, 

uczestniczyć w warsztatach 

w Zespole Szkół: artystycz-

nych, za które dziękujemy 

Pani Agnieszce Piłat; mu-

zycznych, za które dziękuje-

my Panu Andrzejowi Pudli-

kowi; kulinarnych, za które 

dziękujemy Pani Katarzy-

nie Gaweł i Panu Grzego-

rzowi Leśniakowi; oraz o 

różnorodności, za które 

dziękujemy Pani Aleksan-

drze Szumiec i Pani Klaudii 

Stachurze.  

Goście z Niemiec będą mieli 

również możliwość poświę-

cić cały dzień na zwiedzanie 

Krakowa, który pokażą im 

nasi podopieczni z Dobczyc. 

Przez te kilka dni będą 
ugoszczeni w hotelu 
“Kasztelan” w Dobczycach.  
 

Po ich powrocie do domu 

oficjalnie zakończy się tego-

roczna, dwudziesta edycja 

programu wymiany Dob-

czyce -  Versmold.  

Liczymy na dalszą współ-

pracę między naszymi szko-

łami w następnych latach. 

Piotr Kraszczyński 

 

 

 

 
 

Fot. Archiwum ZS 
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Od 28 października do 31 
października 2023 roku 
gościliśmy w Dobczycach 
uczniów z Versmold. Jak 
wyglądał pobyt Niemców 
w naszym Zespole Szkół? 

Projekt Ver-Czyce 2023 
Już od dwudziestu lat 

dzięki finansowaniu Pol-

sko-Niemieckiej Współpra-

cy Młodzieży (pnwm) 

szkoły w Dobczycach i nie-

mieckim Versmold mają 

możliwość przeprowadze-

nia wymiany uczniow-

skiej. Nie inaczej było rów-

nież w tym roku. Grupa 

polskich uczniów pojecha-

ła wraz z opiekunami do 

Niemiec, gdzie zwiedzali 

okoliczne miasta, uczestni-

czyli w różnorodnych  

warsztatach oraz integrowa-

li się z versmoldzką mło-

dzieżą. Pod koniec paździer-

nika to właśnie uczniowie  

z Niemiec mieli okazję zoba-

czyć polskie standardy. Ucz-

niowie Zespołu Szkół im. 

Józefa Tischnera oraz Szkoły 

Podstawowej nr 1 przygoto-

wali specjalne warsztaty  

i atrakcje dla swoich nie-

mieckich kolegów. 

Warsztaty dla niemieckich 
uczniów 
Kiedy grupa uczniów z 

Versmold przyjechała do 

Dobczyc, już czekali na nich 

nasi uczniowie i ich opieku-

nowie (Pani Aleksandra 

Szumiec, Pani Mariola Żela-

zna, Pan Grzegorz Leśniak z 

Zespołu Szkół i Pani  

Klaudia Stachura ze Szko-
ły Podstawowej numer 1). 
Pierwszego dnia, tuż po 

przywitaniu się z niemiecki-

mi kolegami, odbyło się 

wspólne spotkanie z burmi-

strzem Dobczyc, P. Toma-

szem Susiem,  który opo-

wiadał o historii naszego 

miasta i o projekcie wymia-

ny. Po tym spotkaniu wszy-

scy uczniowie udali się na 

zwiedzanie dobczyckiego 

zamku i skansenu.  

Podczas drugiego dnia, mło-

dzież brała udział w warsz-

tatach na temat różnorodno-

ści i tolerancji. Następnie 

wszyscy podzielili się na 

mieszane grupy, które uda-

ły się na warsztaty przygo-

towane przez polskich  

Podsumowanie projektu wymiany  
uczniowskiej Dobczyce - Versmold 2023  
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uczniów pod przewodnic-
twem opiekunów. Grupa 
muzyczna pod opieką Pa-
na Andrzeja Pudlika i Pani 
Klaudii Stachury przygo-
towywała koncert, który 
miał zostać zagrany  
w dzień pożegnania. Gru-
pa artystyczna, którą zaj-
mowała się Pani Agniesz-
ka Piłat przygotowała  
w szkolnych warsztatach 
mural - odmalowała ścianę 
tworząc prosty obrazek 
przedstawiający współpra-
cę polsko-niemiecką, nato-
miast grupa cukiernicza – 
wraz z Panią Aleksandrą 
Szumiec i Panem Grzego-
rzem Leśniakiem, przygo-
towywali słodkie poczę-
stunki dla wszystkich 
uczestników projektu. 

Następnego dnia, po za-

kończeniu projektów, 

rozpoczętych podczas 

warsztatów muzycz-

nych, cukierniczych  

i artystycznych, wszyscy 

uczniowie udali się na 

wspólne zwiedzanie 

Krakowa, gdzie goście  

z Niemiec mieli okazję 

poznać historię Polski  

i jej dawnej stolicy oraz 

pooglądać piękne wido-

ki dostępne na Rynku 

drugiego największego 

miasta w naszym kraju.  

Pożegnanie 
Podczas ostatniego dnia 

p o b y t u  N i e m c ó w  

w Dobczycach uczniowie 

wspólnie dyskutowali   

o tym, czego nauczyli się 

podczas wyjazdu, o wspól-

nej Europie i o różnorodno-

ści. Prezentowali przygoto-

wany na warsztatach kon-

cert, podziwiali wspólnie 

zaprojektowaną i pomalo-

waną ścianę, a także zajadali 

wypieki z warsztatów cu-

kierniczych. Po pożegnaniu 

grupa z Versmold wsiadła 

do autobusu i wyjechała  

z powrotem do swojego do-

mu. Ta przygoda pozwoliła 

uczniom z dwóch różnych 

państw nawiązać przyjaź-

nie, nauczyć się nowych rze-

czy, a przede wszystkim 

spędzić miło czas, za co Ze-

spół Szkół i Szkoła Podsta-

wowa nr 1 dziękuje spon-

sorom projektu :  Polsko-

Niemieckiej Współpracy 

Młodzieży (PNWM), Po-

wiatowi Myślenickiemu 

oraz  Gminie i Miasto Dob-

czyce. 

Podziękowania również dla 
firmy „Stalmika” z Myśle-
nic, „Lody Italiano” Myśle-
nice oraz „Dom Chleba” 
Dobczyce. 

Odczucia uczestników pro-
jektu 
Niemiecka uczennica: 
Po pierwsze, chciałbym Cię 

zapytać co sądzisz o całym 

projekcie, jaka jest pierwsza 

rzecz, jaka przychodzi Ci do 

głowy myśląc o nim? 

“Bardzo mi się podobało. Po-

znałam wielu wspaniałych lu-

dzi, przyjaciół, z którymi lubię 

spędzać czas. Gdybym miała 

okazję znów przyjechać do  

Polski, chciałabym z niej sko-
rzystać.” 
Co twoim zdaniem było naj-
ważniejsze w tym projekcie? 
“Wydaje mi się, że przełamy-
wanie bariery językowej i roz-
mawianie po angielsku, to dzię-
ki temu poznałam tych wszyst-
kich ludzi.” 
Polski uczeń: 
Jakie są twoje odczucia po 
zakończeniu wymiany? 
“Muszę przyznać, że trochę 
szkoda, że to już koniec. 
Chciałbym też powiedzieć, że 
nasi nauczyciele wykonali  
genialną robotę, coraz więcej 
bym chciał takich projektów, bo 
dzięki temu widać, że w szkole 
się coś dzieje”. 
Niemiecka uczennica: 
Gdybyś miała kiedyś okazję 
znów odwiedzić Polskę, 
skorzystałabyś? 
“Tak, gdybym tylko mogła, 
nawet bym się nie zastanawia-
ła. Pokochałam Polskę, poko-
chałam ludzi tu, w Dobczy-
cach. Chciałabym zwiedzić wię-
cej waszych miast i poznać 
więcej waszej historii, a przy 
okazji odwiedzić ponownie po-
znanych tu ludzi.” 

Wywiady z nauczycielami,  
biorącymi udział w projek-
cie 
Pani Aleksandra Szumiec: 
Jestem tutaj z Panią Alek-

sandrą Szumiec, która jest 

głównym organizatorem 

tego projektu. Podsumowu-

jąc cały ten projekt, czy jest 

Pani z niego zadowolona, 

czy według Pani opłaciło się 

włożyć w niego tyle pracy? 
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“Witam was wszystkich, no 

zawsze się opłaca. To były 

cztery fantastyczne dni, które 

przeżyliśmy wspólnie na śpie-

waniu, gotowaniu, malowa-

niu, przygotowaliśmy mural, 

który można oglądać na 

warsztatach. To był czas pe-

łen przeżyć i wrażeń.” 

Kiedy uczyliśmy się  

w Niemczech o wspólnej 

Europie, o różnorodności 

albo tu w Polsce na na-

szych warsztatach, czy by-

ła taka jedna rzecz, która 

dla Pani miała szczególne 

znaczenie? 

“Dla mnie najważniejsze by-

ły rozmowy o różnorodności, 

ponieważ żyjemy w różnych 

krajach, we wspólnej Europie, 

a słowo Europa przede 

wszystkim kojarzy nam się  

z różnorodnością, czyli po 

niemiecku Vielfalt” 

Organizuje Pani wiele tego 

typu rzeczy, w zeszłym 

roku był darmowy wyjazd 

do Portugalii dla uczniów, 

w tym roku wymiana  

z Niemcami, czy możemy 

w naszej szkole spodzie-

wać się więcej takich wy-

jazdów? 

“Oczywiście, szykujemy się 

do wymiany z miastem Groß-

Gerau i w przyszłym roku 

grupa młodzieży właśnie tam 

pojedzie. Na razie koncentru-

jemy się też na wyjeździe 

uczniów na praktyki na Mal-

cie. Jest to duże przedsięwzię-

cie, które organizuje Pani 

Wioletta Perzanowska, ja jej 

będę przy tym pomagać.  

Ciężko jest ogarnąć wiele pro-
jektów na raz, ale na pewno 
jeszcze będzie coś w przyszłym 
roku.” 
Była duża grupa uczniów  
i nauczycieli, która brała 
udział w projekcie. Jak się 
Pani pracowało z tak różno-
rodnym i dużym zespołem? 
“Bardzo dobrze. Myślę, że nie 
było żadnych problemów i gru-
py chyba też są zadowolone  
z naszych warsztatów i z tego 
co chcieliśmy im przedstawić. 
Za udany projekt bardzo dzię-
kujemy Polsko-Niemieckiej 
Współpracy Młodzieży, a także 
Starostwu Powiatowemu My-
ślenice i Gminie i Miastu  Dob-
czyce, bez których wsparcia nie 
udałoby się tego zorganizo-
wać.” 
Pani Mariola Żelazna: 
Rozmawiam z Panią Wice-
dyrektor naszej szkoły, co 
Pani sądzi o projekcie wy-
miany Versmold-Dobczyce, 
czy jest Pani z niego zado-
wolona? 
“Uważam, że projekt jest rewe-

lacyjny. Świetnie się zaadapto-

waliście razem wspólnie, poka-

zaliście umiejętności językowe 

już tam, w Niemczech, nato-

miast tutaj potrafiliście stwo-

rzyć zespół, bariera językowa 

właściwie nie istniała i pokaza-

liście się z różnych stron pod 

względem waszych umiejętno-

ści;  uważam, że jesteśmy Eu-

ropejczykami, nie ma żadnych 

barier, granic, wszyscy jeste-

śmy równi, mamy te same cele  

i podobne wartości. “ 

Pięknie powiedziane, chcia-

łem zapytać, co ze wszyst-

kich tematów poruszonych 

w Niemczech, jak i w Pol-

sce było najważniejszym 

w trakcie tego projektu? 
“Według mnie najważniejszym 
było pytanie „Czy czujesz się 
Europejczykiem, czy nie?”.  
Jak najbardziej patriotyzm lo-
kalny jest ważny, ale każdy 
mieszkaniec jakiegokolwiek 
kraju w Europie jest częścią 
wspólnoty. Nie można katego-
ryzować ludzi ze względu na 
to, gdzie się urodził, tylko co 
sobą reprezentuje.” 
Dziękuję bardzo, skoro od-
powiada Pani za tego typu 
projekty u nas w szkole, czy 
możemy spodziewać się 
więcej takich wyjazdów  
u nas w szkole? 
“No ja mam nadzieję, że Pani 
Szumiec, jeśli nie będzie już na 
tyle zmęczona, jak odpocznie 
sobie, to dalej będzie organizo-
wała tego typu spotkania, bo 
one bardzo dużo wnoszą w ży-
cie szkoły, w poczucie wartości 
uczniów, że nie są oni odizolo-
wani, bo są z małego miasta 
Dobczyce – Nieprawda! Oni 
mają bardzo dużo do zaofero-
wania samym sobą i chciała-
bym, żeby te projekty były. 
Może nie za często, nie co dwa 
tygodnie, ale nie chciałabym, 
żeby ta idea upadła.” 
Pani Agnieszka Piłat: 
Pani Agnieszka Piłat była 
członkiem tego projektu, 
przewodniczyła grupą arty-
styczną, jak Pani się praco-
wało w tej grupie? 
“Praca w tej grupie była 

ogromną przyjemnością, cieszę 

się, że pracowałam z uczniem, 

który zaprojektował nam  

tę ścianę, mural, który  
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malowaliśmy przedstawiał 

współpracę Polsko-Niemiecką, 

ale miał symbolizować także 

tolerancję, współpracę, szacu-

nek, myślę, że udało nam się 

osiągnąć cel. 

Podsumowując cały pro-

jekt, co jest pierwszą rze-

czą, która przychodzi Pani 

na myśl chwilę po zakoń-

czeniu? 

“To,  co mnie uderza, to bar-

dzo duża sympatia wśród 

uczestników, relacje, które się 

nawiązały, spontaniczność, 

wspólne śpiewanie. Napraw-

dę jest to bardzo budujące i to 

pokazuje, że nie ma między 

nami żadnych barier. Mamy 

podobne marzenia, wspólne 

cele. To jest dla mnie osobi-

ście jako nauczyciela, takim 

wyznacznikiem, że młodzież 

wszędzie na świecie jest taka 

sama.” 

Brała Pani udział w ze-

szłym roku w wyjeździe 

do Portugalii, uczestniczy-

ła Pani w tym roku w wy-

mianie do Niemiec. Czy 

dalsze projekty również 

będą z Pani udziałem? 

“Tego nie wiem... Wiem za 

to, że zbliża się wyjazd na 

Maltę, nie wiem, czy mój 

udział będzie możliwy. Bar-

dzo bym tego chciała, współ-

praca z młodzieżą dodaje nam 

skrzydeł.” 

Czy podsumowując 

wszystkie te projekty  

w naszej szkole, chciałaby 

Pani to dalej kontynuo-

wać? 

 

“Tak, jak najbardziej. To jest 

bardzo dobry sposób szerzenia 

kultury Europejskiej, dzięki 

temu młodzież traci bariery, 

które zapewne mają, zarówno 

językowe, kulturowe, jak i cza-

sami osobiste i to tylko pokazu-

je, że świat stoi przed nimi 

otworem i nie ma rzeczy nie ma 

rzeczy niemożliwych.” 

Pan Andrzej Pudlik: 

Proszę Pana, po pożegnaniu, 

zakończeniu projektu, jakie 

są Pana wrażenia? 

“Jestem dużym fanem wszel-

kich akcji integracyjnych. Zda-

rzyło mi się już brać udział  

w takiej integracji polsko-

niemieckiej i jeszcze w zeszłym 

roku polsko-portugalskiej. Fan-

tastyczne jest obserwowanie 

naszej młodzieży, z Polski, któ-

ra się rozwija, staje się otwarta, 

przebojowa, to jest cudne. Czę-

sto jadą osoby bardzo nieśmia-

łe, a rozkwitają i to jest fanta-

styczne sprawa. Dodatkowo, 

muszę powiedzieć, że kiedy w 

mediach pojawiają się różne 

animozje o relacjach polsko-

niemieckich to to spotkanie 

uczniów z Polski jak i z 

Versmold jeszcze ma dodatko-

wy smak.” 

Czy podczas projektu, który 

się odbywał przez ostatni 

miesiąc, czy było coś, co wy-

niósł Pan dla siebie? 

“Tak. Przede wszystkim na 

tych warsztatach muzycznych 

przekonałem się, że najważniej-

sza jest elastyczność nie tylko 

uczniów, ale i prowadzącego 

zajęcia. Zupełnie inaczej sobie 

to przygotowałem w głowie  

w stosunku do tego jak to się 
odbyło. Wymagało to ode mnie 
trochę większej zwinności, bo 
nigdy nie wiadomo, kto przyje-
dzie, mogły to być osoby 
wszystkie po szkole muzycznej, 
mogły przyjść osoby, które  
z muzyką nie mają nic wspól-
nego. Ostatecznie przyszły 
osoby, które może nie umiały 
grać na żadnych instrumen-
tach, ale za to miały w sobie 
dużo pasji i entuzjazmu do 
śpiewania, do próbowania no-
wych rzeczy. Chciałem, żeby 
śpiewali co innego, ale zapro-
ponowali inny utwór, którego 
szybko się nauczyli. To pokaza-
ło, że nie warto stać twardo 
przy swoim, tylko należy być 
otwartym na cudze pomysły.” 
Rozwijając temat warszta-

tów muzycznych. Jak Panu 

się pracowało z naszą pol-

ską grupą, szkolnym zespo-

łem, a później z przygoto-

wywaniem Niemców  

do dzisiejszego koncertu? 

„Jeżeli chodzi o polską grupę to 

to są bardzo ambitni młodzi 

ludzie, którzy chcieli się poka-

zać z dobrej strony i dużo ćwi-

czyli. Ja niestety, ze względu 

na swoje codzienne obowiązki 

nie miałem dla nich tyle czasu, 

ile chciałbym mieć, więc tu po-

szło wszystko sprawnie.  

W Zespole Szkół jest bardzo 

dużo muzykalnych osób. Jak 

chodzi o grupę niemiecką, to 

początki były trudne. Wyobra-

żałem sobie, że znajdzie się ktoś 

chętny na perkusje i będzie 

grał, ktokolwiek się znajdzie 

chętny na bas i już będzie grał. 

Spróbowaliśmy tego, byłem na 

takiej lekcji z młodym  
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chłopakiem z Niemiec, którego 

chciałem nauczyć grać na gitarze 

i okazało się, że było to dla niego 

za trudne. Nigdy tego nie robił. 

Trzeba było te warsztaty trochę 

przearanżować, ale wydaje mi 

się, że sama idea wspólnego śpie-

wania i to w różnych językach 

jest bardzo rozwijająca. 

Spotkanie podsumowujące 
W piątek, 10 listopada mło-
dzież z Polski, biorąca udział 
w projekcie, spotkała się po-
nownie, aby omówić i podsu-
mować całą przygodę. Stwo-
rzyli “fotoksiążkę” - album ze 
wspomnieniami z projektu,  
a także dyskutowali o tym, co 
im się podobało, a co ich zda-
niem mogłoby wyglądać le-
piej w przyszłych latach reali-
zowania projektu. 

Piotr Kraszczyński 

Fot. Archiwum ZS 
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a także aktualne wydarzenia ze 
szkoły, które będziemy zapowiadać 
i podsumowywać. Nasza gazetka 
będzie publikowana również na 
stronie szkoły oraz będzie można 
zobaczyć ją w formie fizycznej  
w bibliotece szkolnej!  
Jeśli chcesz być na bieżąco ze 

wszystkimi wydarzeniami naszej 

szkoły, informacjami oraz artykuła-

mi to zaobserwuj nasz profil.” 

Nasz uczeń, Piotr Kraszczyński 
wraz z zespołem redakcyjnym roz-
począł pracę na Instagramie nad 
nowoczesną gazetką dla uczniów 
naszej szkoły.  
Jak informują redaktorzy: „…będą 
tu dodawane posty ze skróconymi 
artykułami oraz linkami do orygi-
nałów. Będziemy wrzucać intere-
sujące rzeczy dla każdego ucznia, 
ciekawe informacje, newsy,  

NIECODZIENNIK  NA  INSTAGRAMIE 

https://www.instagram.com/p/CyNwDUXoIKW/... 

https://www.instagram.com/p/CyNwDUXoIKW/?igshid=MzRlODBiNWFlZA%3D%3D&fbclid=IwAR3GeW9QoOgDOcc35nohoKSwurzvd7vCrKx6ZcJiFIA59RSiIUKSuHVujtk
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Portale Uczniowskie 

Instagram jest jednym  
z najpopularniejszych so-
cial mediów w dzisiejszych 
czasach. Powstają o nim 
konta o różnorodnej tema-
tyce, w tym profile zrze-
szające mniejsze grupy 
społeczne. 

Niezależne konto informa-

cyjny.zsdobczyce__ wraz  

z oficjalnym szkolnym in-

stagramowym profilem 

naszej gazetki przeprowa-

dziło ankietę, w celu po-

znania opinii uczniów na 

temat naszej szkoły. 

Wyniki ankiety 

Relację z możliwością wy-
powiedzenia się zobaczyły 
602 konta. 86 osób wzięło 
udział w ankiecie. Na py-
tanie “Czy chcielibyście 
coś zmienić w naszej szko-
le?” 70% (60 głosów) odpo-
wiedziało “Tak”, pozostałe 
30% (26 głosów) zaznaczy-
ło odpowiedź “Nie”. 

Na owej relacji było też 
miejsce do wypowiedzenia 
się i złożenia propozycji, co 
można by wprowadzić w 
naszej szkole. Podopieczni 
dobczyckiego Zespołu Szkół 
najczęściej wspominali 
wprowadzenie “Szczęśliwe-
go numerka”, czyli codzien-
nego losowania jednego nu-
meru ze szkolnego dzienni-
ka, który może uniknąć od-
powiedzi ustnej danego 
dnia. Warto zaznaczyć, że 
system szczęśliwego numer-
ka istnieje już w systemie 
Vulkan, z którego korzysta 
nasza szkoła.  

Uczniowie również prosili  
o częstszą organizację dni 
tematycznych, wspominając 
sukces zeszłorocznego 
„Dnia bez plecaka” propo-
nowali np. “Dzień w Piża-
mie” czy „Dzień danego ko-
loru”.  Takie zabawy, orga-
nizowane przez samorząd 
mogą znacznie umilić szkol-
ną codzienność.  

 

Pojawiały się również głosy 
z prośbami o częstszą orga-
nizację konkursów sporto-
wych, m.in. takich jak liga 
piłki nożnej między klasa-
mi. 

Gazetka Szkolna wraz z in-

formacyjny.zsdobczyce 

przekazują wyniki ankiety 

opiekunowi samorządu 

szkolnego z prośbą o przyj-

rzenie się propozycjom 

uczniów. 

UCZNIOWIE SIĘ WYPOWIEDZIELI! 

Na instagramowym portalu uczniowskim informacyjny.zsdobczyce__  

w ostatnich dniach pojawiła się ankieta, w której uczniowie mogli się wypo-

wiedzieć, czy zmieniliby coś w Zespole Szkół tak, aby obowiązek uczniowski 

sprawiał im większą przyjemność. Ponadto, mogli wpisać, co takiego chcieliby 

dodać lub zmienić. Wyniki ankiety prezentujemy jako redakcja szkolna razem  

z profilem prowadzącym ankietę. 
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WYNIKI SZKOLNEGO 

REFERENDUM 

27 października 2023 roku 

w szkole odbyło się referen-

dum. Dotyczyło ono zmiany 

systemu głosowania w wy-

borach samorządowych 

szkoły. Do tej pory mogło 

głosować po dwóch przed-

stawicieli z każdej klasy, 

referendum miało wprowa-

dzić zmiany, dzięki którym 

każdy uczeń mógłby oddać 

głos. Jak prezentują się wy-

niki i frekwencja? 

Frekwencja 

Już na samym początku na-

leży zaznaczyć, że w ogól-

noszkolnym referendum 

wzięło udział zaledwie 40% 

wszystkich uczniów. Co za 

tym idzie wynik nie jest 

wiążący, gdyż nie osiągnął 

wyniku 50%. Komisja refe-

rendalna od listy uczniów 

odjęła liczbę uczniów odby-

wających w tym czasie 

praktyki, a głosować można 

było od godziny ósmej rano, 

do godziny 15.30 w piątek 

27.10.2023. 

Najniższą frekwencję miały 

szkoły branżowe, z wszyst-

kich klas o tym profilu za-

głosowało 22%. 

Lepszym wynikiem mogą 

pochwalić się uczniowie 

technikum, gdzie w głoso-

waniu wzięło udział 42%. 

Gdyby natomiast głosowali 

tylko licealiści, referendum  

uzyskałoby wymagany wy-

nik. W klasach licealnych 

frekwencja wyniosła 53%. 

Ostatecznie uprawnionych 

do głosowania osób było 

1258 uczniów naszej szkoły, 

z prawa do głosowania sko-

rzystało zaledwie 497 osób, 

co daje wynik 40% frekwen-

cji, więc w tym roku system 

wyborów samorządowych 

nie ulegnie zmianie nieza-

leżnie od wyniku. 

Jak wyglądały wyniki refe-

rendum?  

Mimo, że frekwencja była 

niezadowalająca, warto 

zwrócić uwagę na wyniki. 

Uczniowie mieli do wyboru 

opcję A – pozostanie przy 

obecnym systemie, lub opcję 

B – Nadanie prawa do gło-

sowania w wyborach 

wszystkim uczniom szkoły. 

 Za opcją A opowiedziało się 

55 osób - czyli 11%, za zmia-

ną systemu głosowania na  

oddanie prawa do głosu 

każdemu - 443 osoby czyli 

89%. Oddano jeden nieważ-

ny głos.  

Co dalej? 
Z oficjalnych źródeł wiado-

me jest, że samorząd liczy 

na poprawę zaangażowania 

uczniów w życie szkolne, 

dlatego planowane jest po-

wtórzenie referendum w 

styczniu, będzie ono doty-

czyło tej samej sprawy, lecz 

w przyszłorocznych wybo-

rach, jednak pamiętajmy, że 

w owym czasie będzie już 

nowy przewodniczący szko-

ły i nowi przedstawiciele 

samorządu. O tym, czy ze-

chcą przeprowadzić takie 

referendum będziemy infor-

mować w gazetce szkolnej i 

na naszym Instagramie: 

@redakcja.zs.dobczyce. 

 Piotr Kraszczyński  

REFERENDUM W SPRAWIE  

SAMORZĄDU UCZNIOWSKIEGO 
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Narodowy Program Rozwoju Czytelnictwa 2.0 

List do rodziców o wpływie czytania 
na rozwój dzieci i młodzieży    

Szanowni Państwo! 

Jest nam bardzo miło poinformować 

Państwa, że biblioteka Zespołu Szkół 

im. ks. Józefa Tischnera w Dobczycach 

wzbogaciła swój księgozbiór o nowe, 

atrakcyjne pozycje, zakupione w ra-

mach Narodowego Programu Rozwoju 

Czytelnictwa 2.0 na lata 2021 – 2025. 

Technikum nr 1 w Zespole Szkół otrzy-

mało 15 tysięcy złotych na zakup no-

wości wydawniczych, elementów wy-

posażenia do biblioteki oraz realizację 

działań promujących czytelnictwo (12 

tys. to kwota wnioskowana z programu 

rządowego, natomiast 3 tys. stanowi 

wkład Starostwa Powiatowego w My-

ślenicach). Na zakup książek przezna-

czono 7,5 tys. zł. 

Nauczyciele bibliotekarze zasięgnęli 

opinii rodziców oraz samorządu 

szkolnego  jak również propozycji 

młodzieży, konsultowano się również 

z Miejską Biblioteką Publiczną w Dob-

czycach, w sprawie  preferencji czytel-

niczych młodzieży - w związku z tym 

zostały zakupione książki do bibliote-

ki szkolnej, placówka przystąpiła rów-

nież do szeregu działań związanych  

z NPRCz 2.0, promujących czytelnic-

two. 

Argumentów przemawiających za 
rozwijaniem nawyków czytelni-
czych jest wiele. 

Kto czyta: 

• ma mniejsze problemy ze skupie-
niem uwagi 

• szybciej zapamiętuje nowe informa-
cje 

• umie poprawnie wyrażać swoje my-
śli i uczucia 

• osiąga lepsze wyniki w nauce 

• powiększa swój zasób słownictwa 

• łatwiej kojarzy fakty 

• robi mniej błędów ortograficznych 

Drodzy Rodzice, zachęcamy Was  

gorąco, abyście rozwijali i podtrzymy-

wali zainteresowania czytelnicze Wa-

szych dzieci. Pamiętajcie, że w dobo-

rze odpowiedniej książki zawsze po-

mogą Wam nauczyciele bibliotekarze. 
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NPRC 2.0 - nowe książki, regały i stoliki  
w bibliotece szkolnej! 

Z ogromną radością informujemy  

tischnerowską społeczność, że biblio-

teka Zespołu Szkół im. ks. Józefa Ti-

schnera w Dobczycach wzbogaciła 

swój księgozbiór o nowe, atrakcyjne 

pozycje, zakupione w ramach Naro-

dowego Programu Rozwoju Czytel-

nictwa 2.0 na lata 2021 – 2025. 

W ramach programu  zakupiono no-

we książki (m.in. fantastyka, krymina-

ły, literatura obyczajowa oraz lektury 

szkolne) – łącznie 330 woluminów,  

w tym 108 lektur, m.in. „Katedra”, 

„Mitologia”, „Wesele”, „Skąpiec”… 

P o z y s k a n o  t a k ż e  k i l k a   

nowych regałów do czytelni, stoliki  

oraz regał mobilny na kółkach. 

Zapraszamy do biblioteki szkolnej! 

 

Fot. Archiwum ZS 

https://biblzsdob.blogspot.com/2022/02/nprcz-20-nowe-ksiazki-regay-i-stoliki-w.html
https://biblzsdob.blogspot.com/2022/02/nprcz-20-nowe-ksiazki-regay-i-stoliki-w.html
https://www.facebook.com/zsdobczyce/?__cft__%5b0%5d=AZUSYZQ7B3-02uOnmOxbPne62NJF8Unyh3IiFOMXsfK-K314BYhwFMmwehFS3jVCFwfEa5_MLKRM7-aOyydOnYvpmVmKt3-9VfqHcIUS8hwje4_Atr53cOQD6lwX1YLEMt8rmTSYh59-FaxC60HV9ysBSRpI05C7hdgEj7h8wwk359zJe9Fpj8RdYxWVQdBmvG0&__tn__=kK-R
https://www.facebook.com/zsdobczyce/?__cft__%5b0%5d=AZUSYZQ7B3-02uOnmOxbPne62NJF8Unyh3IiFOMXsfK-K314BYhwFMmwehFS3jVCFwfEa5_MLKRM7-aOyydOnYvpmVmKt3-9VfqHcIUS8hwje4_Atr53cOQD6lwX1YLEMt8rmTSYh59-FaxC60HV9ysBSRpI05C7hdgEj7h8wwk359zJe9Fpj8RdYxWVQdBmvG0&__tn__=kK-R
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Młodzież czyta przedszkolakom 

 

Zaczynamy kolejny rok współpracy między biblioteką naszego Zespołu Szkół  

a Przedszkolem Samorządowym nr 3 w Dobczycach.  

W tym roku podczas akcji „Młodzież czyta przedszkolakom” będziemy czytać 

„Słoneczkom” książki o Franklinie, w ramach realizowanego autorskiego projektu 

wychowawczyń oddziału przedszkolnego Pani Krystyny Pudlik i Pani Alicji Hałatek 

„Uczymy się razem z Franklinem właściwie postępować – odróżniamy dobro od 

zła”. 

Zuzanna Krupa i Magdalena Izworska z kl. 3L1 odwiedziły już małe „Słoneczka”  

i przeczytały jedną historyjkę z serii książeczek o przygodach żółwia Franklina  

autorstwa Paulette Bourgeois.  

Teraz czekamy na rewizytę przedszkolaków w naszej bibliotece.  

Fot. Archiwum ZS 
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Akcja Czytaj PL 

Podczas tegorocznej ogólnopolskiej akcji Czytaj PL można przeczytać lub wysłuchać 

aż 18 bestsellerowych książek! 

Akcja rozpoczęła się 2 listopada i potrwa do 30 listopada. Przez cały ten czas ucznio-

wie i nauczyciele będą mogli czytać i słuchać za darmo książkowe bestsellery  

w formie audiobooków i e-booków. 

 

Jak uzyskać dostęp? 

- Pobierz darmową aplikację Woblink  

- Zeskanuj w aplikacji kod QR tegorocznej akcji 

- Czytaj lub słuchaj książkowych bestsellerów cały miesiąc 

 

Zapraszamy do udziału w jednej z największych ogólnopolskich akcji, promujących 

czytelnictwo!  

https://www.facebook.com/czytajpl?__cft__%5b0%5d=AZWwff6PDeg70v9XurvFUbrsElTk_PyeCWcGX1tmjt2G3tYFKkil3YDR3ppN5mIgtCGOTSPR-mKkURMbyBiC_0BIBhLSKr_A2kM9uAo_cB1yfI59cRqb-l2s2-unp7luyLig3bbw2jEl3DNx7s0Qew7MtJeFuE9yXFZx_MVJiJapE9Bx7t8xlQPTZAyFn7mZfQZRVt8GN7zpJ5cyBp
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"Jak nie czytam, jak czy-

tam" w Zespole Szkół  

w Dobczycach. 

Czytać można zawsze  

i wszędzie, w grupie i in-

dywidualnie, przyjemnie 

spędzając czas z ciekawą 

książką – tak było w środę, 

7 czerwca w naszym Ze-

spole Szkół im. ks. Józefa 

Tischnera w Dobczycach 

podczas kolejnej edycji naj-

popularniejszej akcji czy-

telniczej w Polsce "Jak nie 

czytam, jak czytam". 

Uczniowie przynieśli swo-

je ulubione książki lub wy-

pożyczyli przed akcją w 

bibliotece szkolnej i od 

godz. 10 w salach lekcyj-

nych, czytelni oraz przed 

szkołą odbywało się kilku-

nastominutowe czytanie w 

grupach oraz pamiątkowe 

zdjęcia z akcji. 

Czytali uczniowie i nau-

czyciele, młodzież z LO, 

t e c h n i k u m  i  z 

„branżówki”, z różnych 

klas, m.in.: ratownicy, 

mundurowi, fryzjerki, bu-

dowlańcy, informatycy… 

Koordynatorami akcji w 

ZS byli nauczyciele biblio-

tekarze, w organizację  

włączyli się również bardzo 

aktywnie członkowie Samo-

rządu Uczniowskiego, m.in. 

Norbert Worwa i Jakub Kru-

szyna z kl. 2L1 oraz nauczy-

ciele i Dyrekcja szkoły. 

Mamy nadzieję, że to kame-

ralne wspólne czytanie w 

gronie koleżanek i kolegów 

zachęciło uczniów do książ-

ki i będzie się im kojarzyć z 

przyjemnym spędzaniem 

czasu. 

Jak nie czytam, jak czytam—wspomnienie 

Miejscowość: Dobczyce 
Data przeprowadzenia akcji: 07.06.2023 
Godziny przeprowadzenia akcji: 10.00 - 11.00 
Miejsce przeprowadzenia akcji: Sale lekcyjne, pracownie, czytelnia, teren szkoły 

Fot. Archiwum ZS 
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W dniu 18 września 2023 r. odbyła 

się XL Sztafeta Szlakiem Walk Party-

zantów AK i BCh. Tym razem 

uczestnicy przemierzali trasę z Wi-

śniowej do Dobczyc.  

Bezkonkurencyjna okazała się nasza 

drużyna ZS, która zwyciężyła w ca-

łej klasyfikacji.  Zwycięski zespół 

tworzyli: Nina Misiorek, Wiktoria 

Duda, Zofia Korecka, Natalia Ra-

pacz, Anna Sobczak, Weronika Ho-

duń, Anna Knapik, Oliwia Suder, 

Jakub Hałatek, Beniamin Stalmach, 

Tomasz Wierzba, Karol Zborowski, 

Jakub Stasiak, 

Marcin Klimala, 

Filip Wawrzusiak. 

Opiekunowie: P. 

Dominika Bałuk-

C i e n k o s z ,  

P. Piotr Godula. 

 

W sztafecie wzięła również udział drużyna na-

uczycieli ZS, zajmując  II miejsce (na 5 dru-

żyn) w kategorii „inne organizacje”.  

Skład drużyny: Paweł Kniaziowski, Jacek Mi-

kołajczyk, Joanna Pawlikowska-Góralik,  

Łukasz Jonak, Andrzej Pudlik, Marta Knapek, 

Agnieszka Piłat, Jakub Oczkowski, Paulina 

Rozwadowska, Natalia Maj i Grzegorz Lach,   

Gratulujemy naszym biegaczom! 

Źrodło Facebook ZS 

XL Sztafeta Szlakiem Walk Partyzantów 
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 Dnia 16 październi-

ka 2023 r. w 250. rocznicę 

utworzenia Komisji Edu-

kacji Narodowej w naszym 

Zespole Szkół odbyło się 

ślubowanie uczniów klas 

p i e r w s z y c h .  N a 

uroczystość przybyło 

wielu zaproszonych gości, 

m.in. P. Elżbieta Woźniak - 

kierownik wydziału 

Edukacji Starostwa Powia-

towego w Myślenicach,  

P. Anna Wierciak - prze-

wodnicząca Rady Rodzi-

ców Zespołu Szkół oraz 

przedstawiciele służb 

mundurowych - ppłk. 

Grzegorz    Grzywna - szef 

Wojskowego Centrum 

Rekrutacji w Oświęcimiu, 

st. chor. sztab. Adam 

Mikołajczyk – 6. Batalion 

Logistyczny w Krakowie, 

płk. rezerwy Krzysztof 

Miękina, inspektor Maciej 

Kubiak - Komendant 

P o w i a t o w y  P o l i c j i  

w Myślenicach,  podin-

spektor Tomasz Sawski -

Komendant Komisariatu 

Policji w Dobczycach, star-

szy brygadier Wojciech 

Murzyn -  zastępca 

Komendanta Powiatowego  

Państwowej Straży Pożarnej, 

podchorąży Kacper Żuk - 

student Akademii Wojsk 

Lądowych im. Gen. Tade-

usza  Kościuszki  we 

Wrocławiu, absolwent klasy 

mundurowej w Zespole 

Szkół, młodszy aspirant Se-

bastian Kruk, kapitan An-

d r z e j  K r u c z e k .  N a 

uroczystości pojawiły się 

również rodziny pierwszo-

klasistów.  

 K o o r d y n a t o r e m 

uroczystości ślubowania był 

P. Paweł Słowik a całość 

prowadzili uczniowie z kla-

sy 3L1, Julia Chanek i Norb-

ert Worwa. Pierwszoklasiści  

przygotowywali się do 

ślubowania około 2 tygod-

nie. W trakcie tej podniosłej 

uroczystości odśpiewany 

został hymn państwowy  

a na maszt wciągnięto flagę. 

Ślubowanie jest tradycją 

naszej szkoły, podczas której 

uczniowie przysięgają na 

sztandar szkoły, by godnie 

ją reprezentować, szanować 

jej tradycje i okazywać 

szacunek Radzie Pedagog-

icznej jak i wszystkim  

pracownikom administra-

cyjnym i gospodarczym  

szkoły. Gdy część oficjalna 
uroczystości dobiegła końca, 
odbyło się wręczenie 
nagród dla nauczycieli 
przez dyrektora ZS P. Bo-
gusława Lichonia oraz spot-
kanie zaproszonych gości. 
 W  t y m  r o k u 
szkolnym do naszego 
Zespołu Szkół dołączyło 
około 398 uczniów, którzy 
utworzyli 12 oddziałów klas 
pierwszych - 4 klasy liceum, 
5 klas technikum oraz 3 kla-
sy szkoły branżowej. 

Joanna Daniel 

 

 

ŚLUBOWANIE  PIERWSZOKLASISTÓW 

 

,,Rzetelnie realizować postanowienia statutu szkoły, zawsze  

i wszędzie zachować postawę godną ucznia - ślubujemy!!" 
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My,  uczniowie klas pierwszych 

Zespołu Szkół im ks. Józefa Tisch-

nera w Dobczycach, uroczyście 

ślubujemy:  

- systematycznie i wytrwale pra-

cować nad wzbogaceniem swej 

wiedzy, wykorzystywać jak najle-

piej czas i warunki do nauki; ślu-

bujemy!  

- z poczuciem pełnej odpowie-

dzialności zdobywać jak najlepsze 

przygotowanie do przyszłej pracy 

zawodowej dla potrzeb i dobra 

Rzeczypospolitej Polski; ślubuje-

my!  

- dbać o honor szkoły, godnie ją 

reprezentować oraz znać, szano-

wać i wzbogacać jej dobre trady-

cje; ślubujemy!  

- szanować, chronić, pomnażać 

własną pracą mienie społeczne -

być oszczędnymi i gospodarnymi; 

ślubujemy!  

- przestrzegać zasad koleżeńskie-

go współżycia, pomagać w nauce 

tym, którzy mają trudności po-

wstałe z przyczyn od nich nieza-

leżnych; ślubujemy!  

- okazywać należny szacunek Ra-

dzie Pedagogicznej i wszystkim 

pracownikom administracyjnym  

i gospodarczym szkoły; ślubuje-

my!  

- rzetelnie realizować postanowie-

nia Statutu szkoły, zawsze i wszę-

dzie zachować postawę godną 

ucznia! ślubujemy!!  

 

TEKST ŚLUBOWANIA 

Fot. Archiwum ZS 
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 Dnia 10 listopada 

2023 r. w naszym Zespole 

Szkół obchodziliśmy 105. 

rocznicę odzyskania nie-

podległości. Odbył się tak-

że konkurs na najlepsze 

wykonanie pieśni patrio-

tycznej, w którym wzięło 

udział 10 klas munduro-

wych. Organizatorkami 

były P. Agnieszka Półto-

rak, P. Joanna Mentel oraz 

P. Ewa Kapturkiewicz. 

Uroczystość poprowadziła 

uczennica Małgorzata 

Młynarczyk z kl. 2L4s.  

 Pierwsze miejsce  

w konkursie na pieśń pa-

triotyczną zajęła klasa 1L4s 

z pieśnią „Dziś idę wal-

czyć, Mamo”, drugie miej-

sce zdobyła klasa 2L3r, 

która zaśpiewała pieśń 

„Rozkwitają pąki białych 

róż”. Trzecie miejsce nato-

miast otrzymała klasa 

2L2p po zaprezentowaniu 

pieśni „Szara piechota”. 

 Nagrodą za pierw-

sze miejsce był voucher na 

wyjście z wychowawcą na 

pizzę. Za zajęcie drugiego 

miejsca uczniowie mogli 

przełożyć datę dowolnego 

sprawdzianu, natomiast 

klasa, która zajęła miejsce  

trzecie, mogła przełożyć do-

wolną kartkówkę.  

 Klasa 1L4s przygoto-

wywała się do konkursu 

przez około 3 tygodnie. Ucz-

niowie wspólnie z wycho-

wawcą, P. Joanną Mentel 

wybrali pieśń ,,Dziś idę wal-

czyć, Mamo!”. Dzięki współ-

pracy uczniów sprawiedli-

wie podzielono role. Uczeń 

Mateusz Żaba zagrał na bęb-

nie, solówki natomiast za-

śpiewały uczennice Daria 

Zduń oraz Joanna Daniel.  

Resztę pieśni podzielono na 

część śpiewaną przez same 

dziewczyny, samych chłop-

ców oraz całą klasę. Ucznio-

wie włożyli dużo wysiłku  

w próby, pamiętając przy 

tym o dobrej zabawie. Pod-

czas występu cała klasa dała 

z siebie wszystko. Ucznio-

wie zaskoczyli samych sie-

bie, a ich wysiłek opłacił się  

i zdobyli oni pierwsze miej-

sce. 

Joanna Daniel 

 

 

105. ROCZNICA ODZYSKANIA NIEPODLEGŁOŚCI 

„Bez historii, mowy, sztuki 

Bez mądrości tej z nauki 

Naród się zamieni w bezimienny kraj” 

 Marek Grechuta, „Ojczyzna” 

Klasa 1L4s wywalczyła I miejsce w konkursie 

Fot. Archiwum ZS 
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W dniu 20 września br. przedstawicie-
le klas mundurowych z naszej szkoły 
z klas 3L1 (9 uczniów), 2L1W (11 
uczniów) i 2L2P (5 uczniów) wzięli 
udział w uroczystych obchodach 81. 
rocznicy powstania Narodowych Sił 
Zbrojnych w Warszawie.  

Młodzież uczestniczyła w konferencji 
w Sejmie RP pt. „Aktualności idei Na-
rodowych Sił Zbrojnych”. Po mszy 
świętej w Katedrze Polowej Wojska 
Polskiego i defiladzie żołnierzy Pol-
skiego Państwa Podziemnego odbyły 
się uroczystości przy Grobie Niezna-
nego Żołnierza – m. in. Apel Pamięci, 
salwa honorowa, złożenie wieńców  
i defilada pocztów sztandarowych 
klas mundurowych. 

Źrodło Facebook ZS 

81-lecie Narodowych Sił Zbrojnych 
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26 września br. w naszym Zespole 
Szkół im. ks. Józefa Tischnera, miała 
miejsce kolejna,  54. Akcja Honoro-

wego Krwiodawstwa. Zgłosiło się 31 
osób, a krew oddało 26 osób. Łącznie 
zebrano 11,7 l krwi. Do oddania krwi 
zgłosiły się klasy: 4L1p, 4T1p, 4T2p, 
4TG, 5Tp1, 5Tp2, 5Tp4, 2WM, osoby 
spoza szkoły oraz nauczyciele. 
W ciągu 54 dotychczasowych akcji 
oddawania krwi w ZS zebrano łącz-
nie 991,05 l tego bezcennego płynu. 
Nasza młodzież szkolna  kolejny raz 
pokazała, że kieruje się empatią,  jest 
wrażliwa na potrzeby innych i  nie-
obce jest jej poczucie odpowiedzial-
ności za los chorych, cierpiących i 
potrzebujących. 

Opiekę nad akcją oddawania krwi 

sprawowali jak zawsze organizato-

rzy: P. Ewa Mikołajczyk, i P. Danuta 

Ścibor, oraz P. Agnieszka Stoch, któ-

rzy dziękują wszystkim krwiodaw-

com. 

Oddaj krew, podziel się życiem 

Fot. Archiwum ZS 
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We wrześniu w naszej szkole od-

były się coroczne drużynowe za-

wody budowlane. Udział wzięło 5 

drużyn z kl. 1TBF, 1EM, 2TBF, 

2WM, 3EEM, które zmagały się w 

7 konkurencjach, bardzo zróżnico-

wanych: sztafeta z kielnią, podcią-

ganie na krążku, budowanie mostu 

Leonarda Da Vinci, drużynowe 

wiszenie na drążku, wybijanie 

gwoździ, podnoszenie cegieł oraz 

przeciąganie liny. Każda drużyna 

okazała się lepsza w innej konku-

rencji. 

Na podium znalazły się drużyny: 

I miejsce: klasa 2TBF 

II miejsce: klasa 3EEM 

III miejsce: klasa 2WM 

Warto przypomnieć, że klasa 

2TBF obroniła tytuł z zeszłego ro-

ku! 

Serdecznie gratulujemy!!! 

Dziękujemy Radzie Rodziców i 

anonimowym sponsorom za nagro-

dy dla zwycięzców. 

Zapraszamy również do obejrzenia 

relacji na naszym tik toku 

@budowlankazsdobcz 

fot. G. Lach 

 

 

 ZAWODY  STRONG  BUILDER 



 

 Eliminacje do Mistrzostw Europy 2024 
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cja toczy się między finalista-
mi Ligi Narodów 2019 roku 
(Holandia), oraz zwycięzca-
mi Euro 2004 (Grecja). Wiele 
osób bez żadnego zwątpienia 
spisywało ekipę Grecji na 
straty, a okazuje się, że do tej 
pory są oni w stanie bardzo 
namieszać. 
Grupa C: Anglia, Włochy, 

Ukraina, Macedonia Północ-

na, Malta.  

Grupa C jest bez wątpienia 

jedną z najciekawszych  

w całych eliminacjach. Rywa-

lizują w niej aż cztery repre-

zentac je  uczestniczące  

w ostatnim Euro, z dwójką 

finalistów na czele. Walkę  

o bezpośredni awans toczą 

Włosi, Anglicy i Ukraińcy.  

W najlepszej sytuacji jest eki-

pa z Wielkiej Brytanii - ona 

już zapewniła sobie promocję 

na przyszłoroczny turniej. 

Emocjonująca walka toczy się 

między Włochami, a Ukrainą  

- różnica punktowa 3 oczek  

z korzyścią dla Ukrainy. Na  

Grupa A: Hiszpania, Nor-
wegia, Szkocja, Gruzja, 
Cypr.  
W grupie A eliminacje zdo-
minowała drużyna Luis'a 
de la Fuente (Hiszpania), 
która do tej pory liczy sobie 
5 zwycięstw oraz jedną po-
rażkę - Co daje nam sumę, 
aż 15 punktów. Szkocja  
z identycznym dorobkiem 
punktowym zajmuje drugą 
lokatę, ze względu na bi-
lans strzelonych goli w ca-
łych rozgrywkach. Jednak-
że sytuacja nie jest jeszcze 
do końca jasna, ponieważ 
obie te drużyny mają do 
zagrania jeden mecz, który 
może zadecydować o tym, 
kto zajmie lepsze miejsce  
w losowaniu fazy grupowej 
tych oto rozgrywek.  
Grupa B: Francja, Grecja, 
Holandia, Irlandia, Gibral-
tar.  
W grupie B awans zapew-

niła sobie ekipa wicemi-

strzów świata (Francja), 

która na swoim koncie ma 

18 oczek. Zacięta rywaliza- 

wyniki w grupie C spoglądać 

powinni też kibice reprezen-

tacji Polski, bowiem każda  

z tych dwóch drużyn to po-

tencjalny rywal w barażach 

spowodowanych rozgrywka-

mi Ligi Narodów.  

Grupa D: Turcja, Walia, 
Chorwacja, Armenia, Łotwa. 
Według kibiców jedna z naj-
bardziej monotonnych grup 
tegorocznych eliminacji. Pro-
mocję do następnej fazy za-
pewnioną ma już reprezenta-
cja Turcji, która doskonale 
radzi sobie w tych elimina-
cjach, walka o drugą lokatę 
toczy się między 3 reprezen-
tacjami: Chorwacji, Walii, 
Armenii, ciężko jest powie-
dzieć, która z tych ekip jest 
najbardziej bliska wyjścia  
z grupy, jednakże według 
ekspertów największą szansę 
ma na to ekipa Robert'a Page 
(Walia).  
 

 

 

SPORT 

Eliminacje do UEFA Euro 2024 są rozgrywane od 23 marca, a zakończą się już w listopadzie 
2023 roku. W tych eliminacjach biorą udział aż 53 państwa. Rozgrywki zostały podzielone na 
10 grup - siedem z pięcioma zespołami i trzy z sześcioma. Niemcy jako gospodarz turnieju, 
nie wystąpią w eliminacjach, ze względu na towarzyszący im przywilej uczestnictwa w tur-
nieju bez żadnej kwalifikacji. Oprócz nich uczestnikami Mistrzostw Europy zostaną również 
po dwa najlepsze zespoły z każdej grup eliminacji oraz trzy ekipy z baraży spowodowanymi 
rozgrywkami w Lidze Narodów 2022/23. Tak więc schemat awansu, jest o niebo łatwiejszy 
niż w przypadku Mistrzostw Świata. A więc kto na ten moment jest najbliżej wyjazdu na tur-
niej, a kto już sobie go zapewnił?  
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Lecz największym zasko-
czeniem jest ekipa Szwecji, 
która,  o dziwo w tych roz-
grywkach nie radzi sobie 
najlepiej i do tej pory na 6 
rozegranych meczów, liczy 
sobie ona tylko 7 oczek.  
Grupa G: Węgry, Serbia, 
Czarnogóra, Bułgaria, Li-
twa.  
W grupie G tylko trzy dru-
żyny toczą walkę o dwa bi-
lety na Euro: Węgry, Serbia 
i Czarnogóra. Najbliżej 
przepustki są Węgrzy, któ-
rzy mają jeden punkt prze-
wagi nad Serbami, ale jeden 
mecz więcej do rozegrania. 
O tym kto awansuje zadecy-
dują listopadowe mecze.  
Grupa H: Słowenia, Dania, 
Finlandia, Kazachstan, Ir-
landia Północna, San Mari-
no.  
W grupie H prawdziwy 
chaos. Faworyzowani Duń-
czycy, którzy mieli bez pro-
blemu wygrać grupę, wciąż 
nie są pewni awansu. Sytu-
acja w grupie wyklaruje się 
po listopadowych spotka-
niach. Spore wyzwanie cze-
ka Finów, którzy zmierzą 
się z reprezentacją Słowenii 
oraz Kazachstanu. To będą 
dla nich mecze o być, albo 
nie być.  
Grupa I: Szwajcaria, Ru-
munia, Izrael, Białoruś, Ko-
sowo, Andora.  
 W grupie I na czele jest Ru-
munia, pod nimi Szwajcaria 
oraz Izrael. Te trzy drużyny 
powalczą o dwa bilety na 
Euro. Sytuacja Izraela stała 
się dosyć skomplikowana 
ze względu na sytuację poli-
tyczną. Obywatele Izraela  

Grupa E: Polska, Albania, 
Czechy, Mołdawia, Wyspy 
Owcze.  
Dla każdego patrioty naj-

ważniejsza grupa w tych eli-

minacjach. Polska rozpoczę-

ła rywalizację w marcu od 

przegranej w Pradze 1:3  

z reprezentacją Czech, póź-

niej nadszedł czas na rehabi-

litację i Polacy wygrali z Al-

banią 1:0 co zakryło począt-

kowy blamaż na otwarcie 

eliminacji. Umiarkowane 

humory w reprezentacji 

szybko s ię  popsuły .  

W czerwcu nasza reprezen-

tacja skompromitowała się  

w Kiszyniowie, przegrywa-

jąc z Mołdawią 2:3, pomimo 

prowadzenia 2:0. W naszej 

grupie przewodzi Albania 

(13pkt). Drugie miejsce zaj-

mują Czechy (11pkt). Trzeci 

są Polacy (10pkt). Za nami 

Mołdawia (9pkt.). Paradok-

salnie możemy awansować 

nawet gdybyśmy zajęli ostat-

nie miejsce. Wszystko jak 

wymieniono wcześniej za 

sprawą Ligi Narodów.   

Grupa F: Belgia, Austria, 

Szwecja, Azerbejdżan, Esto-

nia.  

Grupa F została zdominowa-

na przez dwie drużyny: Bel-

gii, Austrii. Walka o awans 

nie ma tutaj już znaczenia, 

ponieważ obie ekipy zapew-

niły sobie udział w fazie gru-

powej przyszłorocznych Mi-

strzostw Europy.  

nie mogą opuszczać swoje-

go kraju, a zaplanowane 

spotkania na najbliższe dni 

zostały odwołane.  

Grupa J: Portugalia, Słowa-

cja, Luksemburg, Bośnia  

i Hercegowina, Islandia, 

Liechtenstein.  

Awansu na Euro jest pewna 

Portugalia, która do tej pory 

zdobyła komplet punktów, 

strzeliła aż 32 gole i straciła 

tylko 2 bramki. Najciekawiej 

zapowiada się rywalizacja  

o drugie miejsce tabeli. Sen-

sacyjny awans może wywal-

czyć Luksemburg, wyprze-

dzając przy tym Słowację.  

 
Tak więc słowem zakończe-
nia. Bilety na przyszłorocz-
ny europejski czempionat 
wywalczyło już osiem ze-
społów: Francja, Belgia, Por-
tugalia, Hiszpania, Szkocja, 
Turcja, Austria i Anglia.  
Z kolei bardzo blisko dołą-
czenia do tego grona są  
Albania, Węgry, Serbia, Sło-
wenia, Dania czy Słowacja.  
Źródła: TVP-SPORT, Wiki-
pedia. 
                   Adrian Domanik 
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 czych czy też pojazdów woj-

skowych, co znacznie wpły-

w a ł o  n a  p r o d u k c j ę  

w okupowanej Polsce. Po za-

kończeniu wojny, Polska zna-

lazła się pod ścisłą kontrolą 

sowietów i stała się częścią 

bloku wschodniego. W wyni-

ku tego, niemieckie przedsię-

biorstwa, w tym BMW, były 

w wielu przypadkach nacjo-

n a l i z o w a n e ,  b ą d ź  

likwidowane. Po zakończe-

niu wojny, BMW jako firma 

niemiecka, musiała przejść 

przez okres restrukturyzacji  

i odbudowy, co nie miało 

bezpośredniego związku  

z Polską. Firma wówczas 

skoncentrowała się na pro-

dukcji motocykli, a w dalszej 

kolejności nad produkcją sa-

mochodów, w tym popular-

nych modeli: BMW 501  

i BMW 502.  

P o d  k o n i e c  l a t  9 0 .  

i początek roku 2000 - BMW, 

podobnie jak wiele innych 

firm motoryzacyjnych, rozpo-

częło inwestycje w Polsce, 

budując przy tym zakłady 

produkcyjne i rozwijając swo-

ją obecność na rynku pol-

skim. W skrócie, pomimo te-

go, że BMW nie ma bezpo-

średniej genezy w Polsce, hi-

storia tej firmy jest niesamo-

wicie rozbudowania i znaczą- 

M a r k a  B M W  c z y l i 
"Bayerische Motoren Werke 
Aktiengesellschaft" w prze-
tłumaczeniu na język polski 
to: "Bawarska Korporacja 
Motoryzacyjna". Firma ta jest 
niemieckim koncernem mo-
toryzacyjnym, który od 1916 
roku produkuje samochody 
osobowe, motocykle, skutery 
czy też silniki. Założycielami 
firmy są: Karl Rapp, Camillo 
Castiglioni, Franz Josef Popp 
oraz Gustav Otto. (Obecni 
właściciele firmy: Susanne 
Klatten, Stefan Quandt). Jak 
już wcześniej wspomniano 
BMW ma swoje korzenie  
w Niemczech, a nie bezpo-
średnio w Polsce. Jednak ist-
nieją pewne powiązania mię-
dzy marką BMW, a Polską, 
zwłaszcza w kontekście hi-
storii i II wojny światowej 
czy też okresu powojennego, 
gdy Polska należała do części 
bloku wschodniego. 
W trakcie okresu II wojny 

światowej, niemiecka firma 

BMW była zaangażowana  

w produkcję silników lotni- 

co związana z okresem  

I I  w o jn y  ś w i at ow e j  

i powojennymi wydarzenia-

mi w Europie, które znaczą-

co wpłynęły na polityczne  

i gospodarcze zmiany, także 

i w Polsce. Współcześnie 

firma BMW jest jedną z czo-

łowych marek produkują-

cych samochody. Cieka-

wostką jest to, że BMW zo-

stało założone 7 marca 1916 

roku w Monachium jako 

"Bayerische Flugzeugwerke 

AG" (Bawarskie Zakłady 

Lotnicze). Co oznaczało, że 

początkowo firma specjali-

zowała się w produkcji silni-

ków lotniczych, a jeden  

z jej pierwszych sukcesów 

to silnik BMW IIIa, który był 

stosowany w niemieckich 

samolotach w czasie I wojny 

światowej. Lecz po zakoń-

czeniu I wojny światowej, 

na mocy traktatu wersal-

skiego, Niemcy były ograni-

czone w produkcji samolo-

tów. W odpowiedzi na to 

BMW przekształciło się wte-

dy w producenta motocykli. 

Zaś pierwszy ich samochód 

pojawił  s ię  dopiero  

w 1928 roku "BMW Dixi" 

będący wtedy licencyjną 

wersją brytyjskiego Austin 

Seven. 

Adrian Domanik 

 

 

BMW Bayerische Motoren Werke  



 

„Harry Potter i Kamień Filozoficzny”  

– recenzja filmu 
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Scenografia i kostiumy do-

pracowane są w każdym 

szczególe i naprawdę po-

zwalają uwierzyć w ma-

giczną historię, pomimo że 

moim zdaniem świat 

„mugoli” jest nieco przeja-

skrawiony i zbyt cukierko-

wy. Na brawa zasługuje 

przedstawienie ulicy Pokąt-

nej, gdzie adepci magii zao-

patrywali się w potrzebne 

w Hogwarcie przedmioty. 

Również charakteryzacja 

stoi na najwyższym pozio-

mie, czego przykładem są 

profesor Snape, będący de-

finicją mroku oraz jego 

przeciwieństwo - dobro-

duszny Hagrid.  

 Akcja toczy się szyb-

ko, i choć części wątków 

powieści nie ujęto w filmie, 

moim zdaniem historia nic 

na tym nie traci. Efekty spe-

cjalne są naprawdę dobre,  

a w połączeniu ze świetny-

mi zdjęciami i znakomitą 

ścieżką dźwiękową całość 

buduje naprawdę dobry 

film. Rozpoczął on bowiem 

sagę ekranizacji Harrego 

Pottera, która według wielu 

krytyków jest jednym z naj-

lepszych dzieł filmowych 

XXI wieku; jestem przeko-

nany, że ten „Harry Potter”  

jest dziełem, które w przy-

szłości okaże się niedości-

gnionym wzorem.  

 Uważam, że kino-

wa wersja pierwszej części 

J.K. Rowling jest pozycją 

obowiązkową dla każdego 

miłośnika fantasy. Klimat 

filmu, dobór aktorów, dba-

łość o szczegóły i wierność 

oryginałowi sprawia, że 

żaden widz nie będzie za-

wiedzony. Jestem pewny, 

że również kinomani, nie-

znający dotąd historii Har-

rego Potera wyjdą z kina 

urzeczeni. 

Adrian Domanik  

 „Harry Potter i Ka-
mień Filozoficzny” to film, 
na który z niecierpliwością 
czekało wielu miłośników 
literatury fantasy. Oparta na 
powieści J.K. Rowling histo-
ria porwała wielu, toteż ocze-
kiwania względem ekraniza-
cji były naprawdę spore. Ob-
raz miał premierę w 2001 ro-
ku, a reżyserii podjął się 
Chris Columbus. Film opo-
wiada o losach osieroconego 
chłopca, który okazuje się 
być dzieckiem pary czaro-
dziejów. W wieku 11 lat roz-
poczyna on edukację w szko-
le magii w Hogwarcie, gdzie 
przyjdzie mu się zmierzyć  
z groźnym przeciwnikiem,  
a ceną będzie jego życie.  
 Z pewnością najwięk-

szą zaletą filmu jest dobór 

aktorów i ich gra –  

i mowa tu nie tylko o posta-

ciach pierwszoplanowych, bo 

Daniel Radcliffe, Rupert 

Grint i Emma Watson jako 

Harry, Ron i Hermiona wy-

padli rewelacyjnie! Warto 

jednak zwrócić uwagę na ga-

lerię barwnych, wyrazistych 

postaci, których w filmie nie 

brakuje, a wymienić można 

choćby Alana Rickmana jako 

Snape’a, Maggie Smith czyli 

profesor McGonagall, Richar-

da Harrisa jako Dumbledora  

i Robbiego Coltrane’a - jakby 

stworzonego do roli  Hagrida 
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Chciałby tak przez kilka lat 
zbyt zachłannie i trochę prze-
sadnie 
Pobyć chwilę sam, chyba go 
znam 

I nawet kiedy będę sam 
Nie zmienię się, to nie mój 
świat 
Przede mną droga, którą 
znam 
Którą ja wybrałem sam/ 2x 
 
Autor tekstu: Wojciech Po-
waga, Przemysław Myszor, 
Artur Rojek 

Kompozytor: Artur Rojek, 
Wojtek Powaga, Wojtek Ku-
derski, Jacek Kuderski, Prze-
mek Myszora 

Rok wydania: 1999 

Bohaterem lirycznym w pio-

sence jest mężczyzna, który 

przekonuje, że cokolwiek się 

stanie, to i tak nie będzie 

chciał się zmienić: "I nawet 

kiedy będę sam, nie zmienię 

się [...]". Następnie mówi,  

o drodze życia którą wybrał  

i wie jak nią iść. Słyszymy  

w tekście o byciu genialnym 

oraz idealnym, bohater dąży 

do tego i wymaga od siebie.  

Kolejny  raz słyszymy refren, 

powtarzany przez podmiot 

liryczny: "I nawet kiedy będę 

sam, nie zmienię się [...]", sło-

wa podkreślają przekonanie  

o byciu sobą,  

 

 

 "Długość dźwięku samotno-
ści”, Myslovitz  

I nawet kiedy będę sam 
Nie zmienię się, to nie mój 
świat 
Przede mną droga, którą znam 
Którą ja wybrałem sam 

Tak, zawsze genialny 
Idealny muszę być i muszę 
chcieć 
Super luz i już setki bzdur  
i już, to nie ja 

I nawet kiedy będę sam 
Nie zmienię się, to nie mój 
świat 
Przede mną droga, którą znam 
Którą ja wybrałem sam 

Wiesz, lubię wieczory 
Lubię się schować na jakiś czas 
i jakoś tak 
Nienaturalnie, trochę przesad-
nie, pobyć sam 
Wejść na drzewo i patrzeć w 
niebo 
Tak zwyczajnie, tylko że tutaj 
też 
Wiem kolejny raz, nie mam 
szans być kim chcę 

I nawet kiedy będę sam 
Nie zmienię się, to nie mój 
świat 
Przede mną droga, którą znam 
Którą ja wybrałem sam 

Noc, a nocą gdy nie śpię, wy-

chodzę, choć nie chcę 

Spojrzeć na chemiczny świat 

Pachnący szarością, z papieru 

miłością 

Gdzie Ty i ja, i jeszcze ktoś, nie 

wiem kto 

nawet jeżeli inni są przeciw-
ko nam. Mówi również  
o wybraniu własnej drogi, 
którą poznajemy w trakcie 
jej trwania i którą kroczy, 
nie zbaczając z niej do końca 
życia. Dodaje również, że 
lubi schować się wieczorami 
w samotności, mimo poczu-
cia, że jest to nienaturalne  
i przesadne z jego strony. 
Wspomina o bezsenności  
w nocy i wychodzeniu na 
spacer; by odciąć się od lu-
dzi, wychodzi nocami, wpa-
trując się w niebo, nie chcąc 
patrzeć na otaczający go 
świat. „Chemiczny świat, 
pachnący szarością" inter-
pretuje, że dzisiejszy świat 
jest pełen braku szczerości  
i sztucznych relacji wokół 
nas. 

Bardzo mi się podoba ta 
piosenka, w której podmiot 
opowiada o samym sobie  
i swoim podejściu do życia, 
samotności, spojrzeniu na 
świat, pokazuje, że warto 
być sobą, jest to dla niego 
największą wartością;  jeżeli 
ktoś tłamsi czyjąś indywidu-
alność, to znaczy, że sam jej 
nie ma i zazdrości. Moim 
zdaniem piosenka robi wra-
żenie, daje do myślenia, na-
wet w takiej sprawie, że 
nasz dzisiejszy świat narzu-
ca nam tworzenie "idealnej" 
osobowości i wyglądu. 

Ewa Trybuła 

 

 

 "Długość dźwięku samotności”, Myslovitz  - interpretacja piosenki 
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